

Klang

Mengetahui jenis ikan berdasarkan bunyi, itulah keistimewaan dianugerahkan Ilahi kepada nelayan buta sepenuhnya, Jamal Jamil, 55, yang kehilangan pancaindera penglihatannya tiga dekad yang lalu.

Jamal, nelayan yang berpangkalan di Jeti Pengkalan Nelayan Sementa Batu 6 di sini, yang ditemani isterinya Noraidah Kamarudin, 49, sebagai jurupandu bot setiap kali turun ke laut sudah kehilangan sepenuhnya penglihatan pada tahun 1992.

Melihat kecekapannya seolah-olah boleh melihat ketika mengeluarkan hasil belangkap dan mengasingkan sampah daripada pukatnya di jeti berkenaan semasa dia suami isteri baru pulang dari laut menyebabkan wartawan merasa kagum.

Wartawan: Boleh kenal ikan melalui pegang?

Jamal: Insya-Allah boleh kenal. Belum pegang nak dinaikkan daripada pukat pun saya sudah tahu dan boleh rasa ikan apa. Macam-macam faktor untuk kenali ikan seperti beratnya, henjutannya dan bunyinya. Sebenarnya ikan ada bunyi ketika hidup. Boleh tahu bagaimana bunyi ikan gelama, ikan duri, ikan pari serta sebagainya. Ikan hidup di laut memang ada bunyi. Selalunya kita jumpa ikan sudah tertutup mulut di pasar. Ini kita cari yang baru, hidup lagi di laut memang ada bunyi. Macam-macam bunyi ikan. Bukan satu bunyi sahaja. Namun ikan senang dan ikan jenahak pula tidak ada bunyi. Kalau ikan tebal pipi, gerut-gerut memang dia bunyi ketawa sahaja. Ikan bagok, ikan sembilang semua itu juga ada bunyi. Untuk berat pula, ada juga rasa berat yang diangkat banyak berhasi daripada sampah tersangkut di pukat. Ikan dalam air kalau pun dia dah mati dia tak berat macam sampah sebab ikan itu sedang mainkan perannya 'memberi'. Kalau ikan berat dia lain, beratnya dapat dirasai menyeronokkan. Iyalah lagi berat lagi banyaklah RMnya.

Bercerita ringkas puncanya menjadi buta, Jamal berkata ketika usianya lima tahun semasa bermain dengan kawan, mata kiri Jamal terucuk kayu dan ketika itu tak pergi hospital mendapatkan rawatan sebaliknya hanya tuam sahaja.

Jamal berkata, lama-kelamaan mata kiri itu buta sepenuhnya dan berkemung-



Anugerah istimewa nelayan buta

Lelaki OKU mampu mengetahui jenis ikan yang berjaya ditangkap berdasarkan bunyi

kinan kayu itu ada bakteria dan menjangkiti pula mata kanan yang akhirnya turut buta sepenuhnya ketika usianya 25 tahun.

"Doktor sebut keadaan saya disebabkan penyakit *retinitis pigmentosa* iaitu gangguan genetik bawaan pada mata yang berakibat pada hilangnya penglihatan atau kebutaan. Ia mulai dengan rabun senja serta gangguan penglihatan yang berkembang secara bertahap, hingga akhirnya mengalami kebutaan.

"Rawatan terhadap saya sudah dirujuk di pelbagai hospital, tetapi saya difahamkan belum ada teknologi yang boleh mengubati penyakit ini kembali pulih seperti sediakala.

"Ada susulan temu janji, namun saya ada juga yang tak pergi sebab sudah di-

BELANGKAS yang ditangkap Jamal di Jeti Pengkalan Nelayan Sementa Batu 6.



“
Belum pegang nak dinaikkan daripada pukat pun saya sudah tahu ikan apa
Jamal

beritahu tiada harapan untuk celik semula. Pergi pun hanya Menaruh Harapan seperti tajuk lagu Zaiton Sameon," katanya berselero.

Jamal yang bekerja kilang sewaktu masih celik berkata, dia mendapat keyakinan serta cecal untuk ke laut ketika sudah buta berdasarkan prinsip nak hidup dan perlu membesarkan anak-anak masih kecil pada masa itu.

Hasil perkahwinan Jamal dan Noraidah, mereka mempunyai lima anak iaitu Norafarhin, 31, Muhammad Syafiq, 30, Muhammad Syahizat, 25, Muhammad Farid, 23, dan Farah Umira, 18, selain lapan cucu iaitu tujuh lelaki dan seorang perempuan.

Beliau berkata, semasa anak-anaknya masih kecil dia suami isteri turut membawa ke laut, malah bot juga digantung buaian untuk rehat dan tidur.

Antara punca utama menjadi nelayan ketika dia sudah buta, Jamal berkata dia sukar untuk memasuki mana-mana pekerjaan termasuk pernah memohon menjadi pengawal keselamatan namun tidak berjaya.

"Sekarang perubahannya yang nyata adalah saya tak nampak. Tetapi dari sudut penerimaan takdir, saya tidak kisah dan reda dengan ketentuan Ilahi. Sebabnya saya sudah diberi peluang melihat, pernah boleh nampak.

"Sekarang sudah tiada rasa kecewa. Pada awal jadi begini, memang ada kesedihan. Saya mengakuinya. Saya jadi tension, stress. Berat badan pun semakin menurun dan saya menjadi kurus.

"Ketika itu saya fikirkan ini bukan masalah saya sahaja, ia juga menjadi masalah isteri dan anak yang

masih kecil. Macam mana kita nak tangani benda ini, mata dah mula tak nampak...macam-macam lah pemikiran sedemikian berlegar di kepala," katanya yang mengakui mendapat pendapatan lumayan menjadi nelayan berbanding sewaktu bekerja kilang.

Pada awal menjadi nelayan, Jamal mendapat bantuan bot kecil daripada pihak zakat sebelum pendapatannya sedikit demi sedikit meningkat termasuk mampu memiliki tiga bot serta rumah sendiri yang dibina tanpa hutang di atas tanah pusaka arwah bapanya.

Katanya, masa permulaan hidup buta sepenuhnya ada juga rakan yang membawanya melakukan pekerjaan kopek kelapa namun Jamal merasakan sukar kerana perlu kopek 1,000 biji kelapa baru dapat upah RM35 pada masa itu selain kena keluaran kelapa berkenaan tolak pakai kereta sorong keluar dari kebun kelapa.

"Rasa nak patah pinggang untuk dapatkan kopek 1,000 biji kelapa sehari. Apa pun sebenarnya profesion jadi nelayan bukanlah saya cakap sombong. Alhamdulillah ada rezekinya.

"Tetapi kena tahu cara ikut jadual yang betul. Peralatan betul dan lengkap untuk sasaran jenis tangkapan. Insya-Allah. Rezeki Allah SWT yang punya. Allah SWT kan sayang dengan kita. Jika kita rajin usaha, berdoa, kita sujud kepada Dia, Insha-Allah Dia bagi (permintaan).

"Sebenarnya rezeki yang saya dapat lebih daripada dulu. Lebih daripada berbanding masa kerja kilang. Bukan cakap sombong, ini semua rezeki Dia bagi. Kita berusaha, rasanya sekarang lagi senang daripada masa lalu. Apa kita nak makan, nak pakai apa semua dapat. Cuma taklah saya nak pakai kereta mewah, bolehlah saya pakai kereta murah," katanya.

» **Bersambung di muka 9**



NORAIDAH bersama Jamal dilayan dengan baik oleh komuniti nelayan khususnya Persatuan Nelayan Kawasan (PNK) Pelabuhan Klang.

» **Dari muka 8**

Beliau berkata, baginya kemudahan menjadi nelayan adalah jika kerja lebih dapat habuan lumayan dan tiada sesiapa nak marah jika kerja *overtime* atau lebih masa.

Jamal berkata, laut memang terbuka luas 24 jam untuk diambil hasilnya cuma sama ada seseorang itu larat dengan tak larat sahaja

“Di kawasan pantai barat juga tak ada musim tengkujuh seperti di pantai timur, tetapi ada musim angin. Sepanjang Selat Melaka masih ada selat-selat kecil dan banyak pulau lindung yang kita boleh ubah haluan bot jika cuaca angin kuat. Ada juga masanya tiga empat hari angin kuat walaupun sangat jarang terjadi.

“Puratanya nelayan sini sepanjang tahun memang boleh menangkap ikan,” katanya.

Beliau berkata, lebih



HASIL tangkapan Jamal.

menggembirakan dia dan isteri juga dilayan dengan baik komuniti nelayan khususnya Persatuan Nelayan Kawasan (PNK) Pelabuhan Klang, mungkin kerana hanya dia nelayan tunggal berstatus orang kurang upaya (OKU) buta selain tak ramai wanita seperti isterinya menjadi nelayan.

“Insha-Allah boleh dikatakan semua nelayan kenal kami. Boleh dikatakan lebih 80 peratus tahu kami. Ada

juga yang jika terserempak di laut sengaja mengusik saya mengharapkan saya tak kenal mereka ketika mendekati bot kami.

“Tetapi oleh kerana mungkin sudah lama bersahabat, saya boleh kenal melalui bersalaman atau memegang tubuh badan mereka tanpa dengar suara walaupun isteri kata mereka tunjukkan isyarat jangan beritahu siapa,” katanya tersenyum.



NORAIDAH mengumpul hasil tangkapan laut daripada pemukat ikan milik suaminya. - Gambar NSTP/GENES GULITAH